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Na fotografiách:

hore:  Beseda s Milanom
Zachom Kučerom Najväčšie
tajomstvá a záhady na s. 6

- foto Milan Slabej

uprostred: Študentská firma
Evanjelického gymnázia Tisovec
"Fragment" na súťaži v Hradci

Králové na s. 5
- foto archív školy

dole: Ing. Adam Hutka s rodinou,
v rubrike Naše "deti" vo svete 

na s. 3 
- foto archív A.H.

13.3.2022 sa hralo finále Gemerského pohára dorastencov 2022 v Tisovci. Vo finále sa
stretli  dorastenci  MŠK  Tisovec  a  Mšk  Rimavská  Sobota  s  výsledkom  3:1.  Góly
za Tisovec dali: Matej Vaso Ľubomír Husanica a Branislav Iwko Cibula. Pohár pre víťaza
prvého ročníka tak ostal v Tisovci. Chalani ďakujem, že ma robite stále "mladým", ste
fakt super partia a teším sa už na ligu.  Ďakujem všetkým, čo mi pomáhajú pri futbale
v Tisovci.                                                                             Peter Rukavica, MŠK Tisovec

V čísle nájdete:
Uznesenia MsZ
Úspech SOŠ
Spoza dverí
Tisovské cencúle
Ukrajinci u nás
Komentár
Gemerský pohár
Vysoká pec

Príjemné prežitie
Veľkonočných sviatkov
vám želá redakcia TM

Autobusové prístrešky Tisovec

Miesto realizácie projektu:         Mesto Tisovec
Názov projektu:    Autobusové prístrešky Tisovec 
Hlavný cieľ projektu: 
Samospráva  mesta  Tisovec  vybudovala  počas
mesiacov  október-november  šesť  nových
prístreškov na autobusových zastávkach v meste.
Získala na to príspevok vo výške  89 717,84 eur, a
to  od  Miestnej  akčnej  skupiny  Partnerstvo
Muránska planina – Čierny Hron, pričom celkové

náklady  na  projekt  sú  94 435,62  Eur.  Vzniknutý
rozdiel,   4562.23  Eur  bol  financovaný  z rozpočtu
mesta. Zo šiestich vybudovaných zastávok sú dve
menších rozmerov, tie sú osadené oproti Chaty u
Macka, časť Slávča a druhá je osadená v blízkosti
domu smútku. Ďalšie dve sú vybudované na oboch
stranách  cesty  pri  predajni  COOP  Jednota  na
Daxnerovej  ulici.  Ďalšia  sa  nachádza  na
nástupnom  ostrovčeku  pri  Srdiečku  a  posledná
neďaleko autoumyvárky na Daxnerovej ulici. 

  Nosná  konštrukcia  prístreškov  je  založená  na
báze oceľových profilov. Bočné steny sú na báze
tvrdeného  skla,  zadná  stena  je  vyhotovená  z
drevených palubných dosiek (smrekovec). Strecha
je pultová so sklonom 7° a funguje ako extenzívna
vegetačná  strecha.  Pri  každom  prístrešku  je
vybudovaná  nová  spevnená  plocha.  Každý
autobusový  prístrešok  je  vybavený  samostatne
stojacimi doplnkami (pevne spojenými so stavbou)
v podobe   kvetináčov,  lavičky,  odpadkového  koša
a označníkom s informačnou tabuľou.
  Nakoľko si občania už dlho priali nové zástavky,
veríme, že zástavky budú dlho slúžiť svojmu účelu
a vyhnú sa útokom vandalov.

Celkové oprávnené výdavky: 94 435,62 EUR
Výška poskytnutého príspevku: 89 713,84 EUR

Vlastné zdroje: 4562,23 EUR
Názov prijímateľa: Mesto Tisovec

Obdobie realizácie: 26.10.2021/26.11.2021

Ľuboš Demian, odborný referent 
oddelenia výstavby a ŽP MsÚ Tisovec

Mama
Otec a jeho dvaja synovia

sedeli mĺkvo v kuchyni.
Do dverí vstúpila poštárka

s telegramom v ruke.

Stála a nehovorila nič.
Všetci vedeli čo to znamená,

no nik sa neodvážil prerušiť to desivé ticho,
v kútiku duše veriac,

že to nemôže byť pravda.

Dlhé ticho prerušila až otcova veľká slza
dopadnúc na drevenú dlážku.

V tom smädnom dreve sa v okamihu začala spájať
s dávnym potom jej pracovitých rúk.

V tej prvej veľkej slze
bolo obsiahnuté všetko.

Strach, smútok, bolesť, žiaľ
i koniec maminho päťročného utrpenia.

Odtrhli sme s bratom pohľad
od strácajúcej sa otcovej slzy

a hľadajúc oporu
pozreli do jeho smutných tmavých očí,

ktoré hovorili – chlapci zostali sme sami.

Aj poštárka chápajúc ticho,
ktoré nás obklopovalo,

podala s úprimnou sústrasťou telegram otcovi
a s vlhkými očami potichu odišla,

s vedomím, že sa nechtiac 
stala poslom krutej správy

a zároveň svedkom našej bolesti.

Prečo to tak muselo byť ?
Prečo i napriek otcovej starostlivosti,
stali sa z nás s bratom samorasty ?

Všetko mohlo byť úplne inak,
keby mama tak priskoro, v mladom veku,

nemusela prekročiť tú slzavú rieku.

Karol Hruška

https://www.facebook.com/matej.vaso?__cft__%5B0%5D=AZUgq_BX9gC-iXrjgaYOsZsUv-9uTjx7QrGzjf1vXPl1gKI8elTi2KNtV_EhB0tPEGBC1LSZ025to2HQ0EXSeYjODzZtc54vQ7LnblncrIBMZlljZjC_zPAhlJ1_c2LqiGA&__tn__=-%5DK-R
https://www.facebook.com/branislaviwko.cibula.3?__cft__%5B0%5D=AZUgq_BX9gC-iXrjgaYOsZsUv-9uTjx7QrGzjf1vXPl1gKI8elTi2KNtV_EhB0tPEGBC1LSZ025to2HQ0EXSeYjODzZtc54vQ7LnblncrIBMZlljZjC_zPAhlJ1_c2LqiGA&__tn__=-%5DK-R
https://www.facebook.com/profile.php?id=100015379600957&__cft__%5B0%5D=AZUgq_BX9gC-iXrjgaYOsZsUv-9uTjx7QrGzjf1vXPl1gKI8elTi2KNtV_EhB0tPEGBC1LSZ025to2HQ0EXSeYjODzZtc54vQ7LnblncrIBMZlljZjC_zPAhlJ1_c2LqiGA&__tn__=-%5DK-R
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Spoza dverí
Marec je podľa gregoriánskeho kalendára tretí mesiac v roku. Má 31
dní. V období okolo 21. marca nastáva tzv. jarná rovnodennosť. Slnko
pri  svojom  zdanlivom  ročnom  pohybe  pretína  svetový  rovník  –
prechádza z južnej pologule na severnú. 
Aj  mnohé  iné  významné  marcové  dni  sa  týkajú  ekológie,  vody  či
zdravia.  No my, skoršie narodení,  si  ho tak-či  tak najviac spájame
s knihou. V súčasnosti čítanie považujeme za základnú znalosť a pre
mnohých z nás je tiež veľkou zábavou. No nebolo tomu vždy tak. V
18. storočí ľudia pokladali čítanie kníh za nepotrebnú vec. (Žeby sme
v 21. storočí zažívali deja vu?) Venovali sa mu iba vzdelanci a bohatí
ľudia, ktorí boli oveľa gramotnejší a mohli si knihy dovoliť. Marec, ako
prvý jarný mesiac,  bol  vyhlásený za  mesiac knihy v roku 1955 na
počesť  významného  slovenského  buditeľa  Mateja  Hrebendu
(Hačavského - *10. 3. 1796 Rimavská Píla, † 16. 3. 1880 Hačava).
Ekologickej téme sa venovali učitelia so žiakmi celé hodiny i u nás,
v základnej škole. 

Na  hodine  chémie  sa  siedmaci  zaoberali
znečistením  ovzdušia,  ktoré  je  vážnou
hrozbou  pre  nás,  aj  pre  životné  prostredie.
Spôsob,  akým  vzniká,  je  častokrát
neviditeľný a  nepozná  hranice.  Na  celom
svete  sa  pracuje  na  náprave  tejto  vážnej
situácie  s  cieľom  zlepšiť  kvalitu  vzduchu,
ktorý  dýchame. Aby  sa  nám  to  darilo,  je
potrebné vzbudiť záujem o túto problematiku
u všetkých mladých ľudí. Podporuje ich v tom
Ing. D. Bálintová.
Ďalší  naši  mladí  aktéri  sa  s chuťou  „zahrali

a ešte i zahrajú“ na šikovných pestovateľov. Nachystali si semienka,
vo  výsevných  miskách  vypestujú  z nich  zdravé  priesady,  ktoré  si
s chuťou  a nadobudnutými  vedomosťami  v máji  s úsmevom  môžu
predať na vyhlásenej burze rastlín. Veľa zdaru a podpory budú mať
pri Mgr. P. Kertész. 
 V IV.A triede si  22. marca pripomenuli – tak ako i v iných triedach -
Svetový  deň  vody.  Rok  2022  bol  zameraný  na  podzemnú  vodu.
Tematické  vyučovanie  excelovalo  vo  Vodníkovom  kráľovstve.
Kreatívna  tvorba,  lúštenie,  skladanie,  no  najmä  formou  zábavy
rozšírené  vedomosti  a  zručnosti.  Tváre  detí  a rozžiarené  oči
prezrádzali spokojnosť, o ktorú sa postarala Mgr. B. Bošelová. 
A späť  ku knihám. 24.  marca  sa tretiaci  zúčastnili  skvelej  akcie v
MsKS  v Tisovci.  Čo  to  bolo?  No  predsa  beseda s mladou,  ale
skúsenou  spisovateľkou  Kristínou  Mišovičovou,  autorkou  kníh pre
deti: Malvínkine Vianoce, Nathaniel - posledný potomok
druidov  a Decká  z mesta  sa  (ne)vedia  biť.  Práve
posledne  menovanú knihu si  žiaci  so  záujmom  a
nadšením čítali  na hodinách literatúry už niekoľko dní
predtým.  Je to úžasná knižka, ktorá zaručene pobaví
všetkých… aj tých, ktorí doteraz neradi čítali. 
Autorka  sa  na  malých  zvedavcov  dobre  pripravila.
Dokonca im priniesla aj bábky, ktoré znázorňovali dvoch
hlavných  hrdinov  knihy  –  Samka  a Peťka.  Chlapcov
rozdielnych, a napriek tomu kamarátov. Jeden z mesta,
druhý z dediny.  Navzájom učia jeden druhého. Jeden
má v malíčku moderné technológie, druhý sa vie – biť! 
Pani spisovateľka sa s deťmi podelila aj o svoje osobné
skúsenosti  s písaním  kníh.  A aké  krédo  nám
zanechala? „Hor sa do čítania a nezabúdajme, že knihy
sú otvorené dvere do čarovného sveta fantázie,  stačí
len vstúpiť!“  Prezradila nám Mgr. Ľ. Goldschűtterová.  
Prvé  jarné  slnečné  lúče  vytiahli  do  Oázy  poznania
a spolupráce  IV.  B  triedu.  Za  asistencie  hrejivého
slniečka a Mgr. J. Kostkovej si deti užili zábavné aktivity

a vyučovanie  hrou.  Veď   dieťa  a  hra…  to  sú  pojmy,  ktoré
neodmysliteľne  patria  k  sebe.   Ani  jedna  hra  nie  je  bezúčelová  a
nezmyselná.  Hrou  si  dieťa  vychováva  zmysly,  podporuje  zdravie,
zdokonaľuje  pohybové  funkcie,  zručnosť,  bystrosť  a  kreativitu.
Zároveň sa učí, hoci si to v tej chvíli ani neuvedomuje.  Nezabúdajme:
„Kto sa hrá, nehnevá.“
Marec vo svojom 28 dni skrýva pre nás veľmi jedinečný sviatok - Deň
učiteľov. 

Na Slovensku a v Čechách ho oslavujeme od roku 1955. 28. marec
pritom  nie  je  náhodný.  V  tento  deň  si  totiž  pripomíname  výročie
narodenia  Jana  Amosa  Komenského   (28.  3.1592).  Dodnes  je
považovaný  za  učiteľa  národov.  Svojím  dielom,  názormi  a
pedagogickou činnosťou sa zaradil medzi najvýznamnejšie osobnosti
svetovej  pedagogiky.  Presadzoval  povinnú  školskú  dochádzku  pre
všetky deti, bez ohľadu na sociálne pomery dieťaťa či jeho intelekt. 
Svetový deň učiteľov je ale sviatok, ktorý si pripomínajú učitelia po
celom svete až 5. októbra. Bol vyhlásený organizáciou UNESCO v
roku 1994 ako pripomienka Charty učiteľov  (odporúčania o postavení
učiteľov), ktorá bola podpísaná v ten istý deň v roku 1966.
My však zostaneme verní našej tradícii! Pri tejto príležitosti nezabudli
na nás ani rodičia, v mene ktorých sa nám prihovorila predsedníčka
Rady rodičov týmito slovami:  

„Keď chceme byť múdri a s nami celý svet, učme ľudí. 
Učiť nie, aby sme učili, ale aby vedeli. 
Vedieť  nie,  aby  vedeli,  ale  aby  položili  ruku  k  činu.“  (Jan  Amos
Komenský)
 
Milí naši učitelia,
aj my sa chceme pripojiť k prianiam k Vášmu sviatku a poďakovať
Vám, že napriek všetkým ťažkým okolnostiam tejto doby, stále verne
robíte svoju prácu a venujete sa našim deťom.  Ďakujeme Vám za
Vašu trpezlivosť, vytrvalosť, osobný príklad, odhodlanie ísť do nových
krokov, ale i lásku a porozumenie.
Prajeme Vám, aby ste videli  ovocie svojej námahy a mali radosť z
Vašej práce!
Mgr. Lýdia Magyarová
My zase  na  oplátku  ďakujeme  za  pekné  prianie  i ocenenie  našej
práce,  ktorá  ozaj  nemá  konca...  Tak  veľa  zdravia  učiteľom,
pedagogickým pracovníkom a samozrejme i našim žiakom. 

Za celý kolektív Mgr. M. Svobodová, foto: archív školy

Mestské zastupiteľstvo

na zasadnutí 30. marca 2022 prijalo nasledovné uznesenia:

522/2022
na návrh primátorky MESTA TISOVEC, v zmysle §2 ods. 3 zákona
SNR č. 564/1991 Zb. o obecnej polícii v znení neskorších predpisov
menuje p. Jána VENGRÍNA do funkcie náčelníka Mestskej polície
v Tisovci, s účinnosťou od 01.04.2022

523/2022
berie  na  vedomie  Informácie  o  upravenom  projekte  ochrany
Národného  parku  Muránska  planina,  o  návrhu  projektu  ochrany
Chráneného  areálu  Pramenná  oblasť  Rimavy a  projektu  ochrany
Chránený areál Tisovský kras

524/2022
berie na vedomie Správu č. 3/2022 z vykonanej kontroly „Kontrola
v oblasti  sociálnych  služieb  MESTA  TISOVEC  -  odstránenie
nedostatkov z roku 2019 a roku 2020“

525/2022
schvaľuje  V  zmysle  ustanovenia  §11  ods.  4  písm.  b)  zákona  č.
369/1990  Zb.  o  obecnom  zriadení  v znení  neskorších  právnych
predpisov a v súlade s ustanovením §14 ods. 2 zákona č. 583/2004
Z.  z.  o rozpočtových  pravidlách  územnej  samosprávy  v  znení
neskorších  právnych  predpisov  a o zmene  a  doplnení  niektorých
zákonov, zmenu rozpočtu Mesta Tisovec, rozpočtovým opatrením č.
2/2022,  ktorým  dochádza  k nasledovnej  zmene  schváleného
rozpočtu:

Položka rozpočtu
Upravený
rozpočet
po 1. zmene

Rozpočtové
opatrenie
č. 2

Upravený
rozpočet
po 2. zmene

Príjmy rozpočtu 4 537 195,42 € 0,00 €4 537 195,42 €
Výdavky rozpočtu 4 537 195,42 € 0,00 €4 537 195,42 €

Príjmová časť: bez zmeny rozpočtu
 

Výdavková časť:  
PRVOK 10.1.1. Všeobecné služby - 1 750 Eur
PROGRAM 14. Všeobecné služby - 1 750 Eur
PODPROGRAM 1.3. Nákup softvéru + 3 500 Eur
PROGRAM 14. Všeobecný materiál - 1 000 Eur
PODPROGRAM 6.1. Nákup softvéru + 700 Eur
PROGRAM 14. Licencie + 300 Eur
PODPROGRAM 1.2. Špeciálne služby - 1 000 Eur
PODPROGRAM 3.2. Špeciálne služby - súdne
poplatky, exekúcie + 1 000 Eur
  
Povolené prekročenie a viazanie príjmov: bez zmeny rozpočtu
Povolené prekročenie a viazanie výdavkov: bez zmeny rozpočtu
 
526/2022
a)  berie  na  vedomie  Zápisnicu  ústrednej  inventarizačnej  komisie
z vykonania  inventarizácie  majetku,  záväzkov  a rozdielu  majetkov
a záväzkov k 31.12.2021
b) schvaľuje 
-  Návrh  na  zaradenie  do  evidencie  majetku  MESTA TISOVEC,
majetok v úhrnnej sume 10 840,89 EUR
-  Návrh  na  vyradenie  z evidencie  majetku  MESTA  TISOVEC,
majetok v úhrnnej sume 202 030,77 EUR
c) schvaľuje Likvidačnú komisiu v nasledovnom zložení:
predseda komisie: Dušan KOJNOK
členovia komisie: Róbert BOHÁČIK, Ing. Veronika MAJEROVÁ, Mgr.
Štefan SABÓ

527/2022
schvaľuje Zmluvu o refundácii nákladov spojených s poskytovaním
služieb  a zabezpečovaním  propagácie  Mesta  Tisovec  a m.  č.
Rimavská  Píla  v  Informačnom  centre  Mesta  Tisovec,  medzi
účastníkmi  zmluvy  Mestom  Tisovec  a spoločnosťou  SLUŽBY
MESTA TISOVEC s.r.o.

528/2022
schvaľuje  Dodatok  č.  2  k Zmluve  o nájme  nebytových  priestorov
uzatvorenej  dňa  01.05.2018  medzi  Mestom  Tisovec  ako
prenajímateľom  a spoločnosťou  Kvety  –  Tulipán,  s.r.o.  so  sídlom
Vansovej  č.  698/23,  981  01  Hnúšťa,  IČO:  47 120 207  ako
nájomcom.  Predmetom  Dodatku  č.  2  je  zmena  Čl.  IV.  „Doba
prenájmu“,  ktorým  sa  mení  ods.  1  vetou  nasledovného  znenia:
„Doba  prenájmu  sa  predlžuje  do  31.12.2022.  Ostatné  články
ostávajú v pôvodnom znení.

529/2022
schvaľuje  Ukončenie  nájomnej  zmluvy  zo  dňa  01.01.2022  na
prenájom  bytu  v 30  b.  j.  na  ulici  Jesenského  č.  1470  v Tisovci,
v zmysle Čl. IV. „Zánik nájmu“, ods. 1 písm. a), písomnou dohodou
k 31.03.2022  s  nasledovnou  žiadateľkou:  Gizela  LIPTÁKOVÁ  –
jednoizbový byt č. 20

530/2022
berie na vedomie Zaradenie do návrhu LXXX. PORADOVNÍKA na
pridelenie voľných bytov v 30 bytovej jednotke na ulici Jesenského
č. 1470 v Tisovci, nasledovnú uchádzačku: Klaudia GÁŠPÁROVÁ –
jednoizbový byt

531/2022
berie na vedomie Rozhodnutie primátorky mesta o pridelení voľného
jednoizbového  bytu  č.  20  v 30  b.  j.  na  ulici  Jesenského č.  1470
v Tisovci,  v zmysle  Čl.  4  ods.  6)  VZN  č.  5/2014  o podmienkach
prideľovania  a užívania  mestských  nájomných  bytov  pre:  Vieru
MIKLÁŠOVÚ 

532/2022
schvaľuje Dodatok č. 3 k nájomnej zmluve zo dňa 08.03.2016 na
prenájom časti  pozemku parcely C KN č.  5080/2,  evidovanej  ako
ostatná plocha o celkovej výmere 18m2, medzi Mestom Tisovec, ako
prenajímateľom a Jánom Bancíkom, bytom Tisovec, ako nájomcom,
ktorým  sa  doba  nájmu  predlžuje  na  dobu  určitú  do  31.12.2022.
Ostatné články nájomnej zmluvy ostávajú v pôvodnom znení.

533/2022
schvaľuje Dodatok č. 2 k nájomnej zmluve zo dňa 17.04.2018 na
prenájom  časti  pozemku  parcely  C  KN  č.  3111,  evidovanej  ako
zastavaná plocha a nádvorie o celkovej výmere 5m2, medzi Mestom
Tisovec, ako prenajímateľom a Ing. Pavlom Kriškom, bytom Banská
Bystrica, ako nájomcom, ktorým sa doba nájmu predlžuje na dobu
určitú  do  31.12.2022.  Ostatné  články  nájomnej  zmluvy  ostávajú
v pôvodnom znení.

534/2022
schvaľuje  predbežné  súhlasné  stanovisko  k zámene
spoluvlastníckeho  podielu  mesta  4/7-iny  z  novovytvoreného
pozemku parcely C KN č. 2446/13 za spoluvlastníckeho podielu 3/7-
iny z pozemku parcely E KN č. 2459, pre Ľuboša MANICU, Tisovec

535/2022
volí v zmysle §140 ods. 1 zákona č. 385/2000 Z. z. o sudcoch a
prísediacich  a  o  zmene  a  doplnení  niektorých  zákonov  v  znení
neskorších  predpisov,  na  výkon  funkcie  prísediaceho  Okresného
súdu  v Rimavskej  Sobote,  na  volebné  obdobie  rokov  2022-2026,
nasledovného  obyvateľa  MESTA  TISOVEC:  Mgr.  Jarmilu
ŠMECKOVÚ

536/2022
A) berie na vedomie Správu o hospodárení obchodnej spoločnosti
Mestské lesy Tisovec, s.r.o. za rok 2021
B) schvaľuje Účtovnú závierku obchodnej spoločnosti Mestské lesy
Tisovec, s.r.o. za rok 2021
C)  splnomocňuje  primátorku  mesta,  konajúcu  ako  Valné
zhromaždenie  k prijatiu  uznesenia,  kde  vykázaný  zisk  obchodnej
spoločnosti  Mestské  lesy  Tisovec,  s.r.o.  za  rok  2021  vo výške
245,52 Eur sa použije na tvorbu kapitálového fondu
D) schvaľuje Plán hospodárenia spoločnosti Mestské lesy Tisovec,
s.r.o. na rok 2022

z materiálov zastupiteľstva pripravila redakcia

Čítajúce mesto 2
Tak vedia sa decká z mesta biť, či nevedia? To nevieme. Ale že sme
zažili  príjemné chvíle s tetou spisovateľkou Kristínou Mišovičovou,
ktorá napísala super knihu pre malých čitateľov, tým sme si celkom
istí.
Sme veľmi  radi,  že  sme  spolu  s  tretiakmi  Základnej  školy  Dr.  V.
Clementisa privítali  autorku knihy Decká z mesta sa (ne)vedia biť.
Kniha  plná  veselých  príbehov  dvoch  spolužiakov  našich  žiakov
celkom  očarila.  Spoločným  čítaním  spoznali  Petríka  aj  Samka,
zabávali  sa  na  ich  príhodách  i  nehodách.  Teta  spisovateľka
prezradila, že chystá aj druhý diel tejto knihy, čo naši čitatelia ocenili

potleskom. Ale nielen o tejto knihe sa deti veľa dozvedeli – ako našla
šikovnú  ilustrátorku,  aké  „patálie“  mala  s  vydaním  knihy,  kto  bol
prvým čitateľom tejto  knihy.  Spisovateľka  predstavila  deťom aj  jej
najnovšiu  knihu  –  Nathaniel  posledný  potomok  druidov,  ktorú
ilustrovala jej dcéra Nadja. A keďže prišla k nám spolu s mamou aj
ona, deti zasypali otázkami aj ju. 
Ďakujeme  pani  Kristíne  Mišovičovej  za  návštevu,  za  skvelú
atmosféru a povzbudenie detí k čítaniu. Už teraz sa tešíme na ďalšie
spoločné stretnutie.

Miroslava Kojnoková

Beseda so spisovateľkou Kristínou Mišovičovou
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Naše "deti" vo svete
V  rubrike  vám,  milí  čitatelia,  postupne  predstavujeme  deti  našich
spoluobčanov,  ktorí  žijú  v  rôznych  končinách.  V  tomto  čísle  vám
prinášame rozhovor s Adamom Hutkom. Poznáme ho ako mladšieho
syna Ing. Dušana a Mgr. Kataríny Hutkovcov z Malinovského ulice.
Ako spomínate na Vaše detské roky?
Spomínam na  ne veľmi  rád  a neviem si  predstaviť,  že  by  som ich
strávil inak, alebo na inom mieste ako je Tisovec. Veľa spomienok je už
zabudnutých, ale pri  rôznych debatách s rodičmi alebo kamarátmi si
ich radi  pripomenieme spolu.  Myslím, že som bol  veľmi  neposedné
dieťa, ktoré všetko zaujímalo a všade muselo byť a tak bolo bežné, že
som  sa  odchádzal  hrať  do  prírody  skoro  ráno  a vracali  sme  sa
s kamarátmi za tmy. Verím, že to muselo byť pre rodičov veľmi náročné
nielen fyzicky, ale aj psychicky. Nezabudnem na
„skvelý“ nápad, ktorý sme ako cca 10 roční dostali
s kamarátom Radom vyliezť po požiarnom rebríku
na  strechu  tretieho  poschodia  našej  bytovky.
Rodičia  oboch,  tuším,  najskôr  skolabovali
a následne nás čakali pod rebríkom s varechami
od guľáša. Na druhej strane brat Ivan vyrovnával
túto  rodičovskú  náročnosť,  keďže  bol  dobré
a pokojné dieťa. Mamina sa rovnako snažila moju
energiu vybiť aj  prihlasovaním hádam na všetky
existujúce „krúžky“ a rôzne športové aktivity. Rád
spomínam najmä na hudobnú školu, kde som pod
taktovkou pána učiteľa Matuchu hral na flautu 8
rokov.  Pri  flaute/hudbe som nezostal,  no  teória,
ktorú  som  získal,  mi  poskytla  cit, rozhľad
a porozumenie k umeniu. Zo športových aktivít si
najsilnejšie spomínam na „lyžiarsky klub“ pod vedením pána Pašiaka,
ktorý, dovolím si tvrdiť,  nemá obdobu ani v dnešnej dobe. Nešlo len
o zužitkovanie snehovej nádielky v Rejkove a na Bánove pod vedením
skúseného trénera, ale o celoročnú pohybovú starostlivosť detí.  Keď
sa na jar už nelyžovalo, intenzívne sme cvičili  v prírode, cez leto sa
organizovali  výlety  do  Tatier,  na  jeseň  športovanie  v telocvični  a pri
čakaní na prvú snehovú nádielku pravidelné kúpanie na Prednej Hore.
Okrem spomínaných sme ako deti hrali všetky dostupné športové hry
na ulici, verejných ihriskách a telocvičniach. Spomedzi nich mi najviac
učaroval  stolný  tenis,  ktorý  hrám  dodnes.  Je  toho  strašne  veľa  aj
z iných pohľadov, na ktoré rád spomínam, ako krásy tisovskej prírody,
ktoré sme s kamarátmi objavovali. Spomeniem len pár, čo pre každé
dieťa znamenalo celý svet, ako výstup na Hradovú, „Vápenku“, Trstie,
Obadovo očko, nebezpečné objavovanie vlakového tunela, kúpanie na
„spádoch“,  korčuľovanie po rieke,  hokej  na „Rybníku“.  Sú to krásne
spomienky a preto sa do Tisovca vždy rád vraciam.
 Čo škola a štúdiá?
Pre mňa spomienky na Tisovec po Základnej škole neskončili, nakoľko
som  sa  rozhodol  študovať  na  miestnom  Evanjelickom  gymnáziu.
Smejem sa ešte aj dnes pre jeden z hlavných dôvodov, prečo som sa
tak rozhodol. Okrem samozrejmých kvalít tejto školy a možnosti naučiť
sa po anglicky som sa dozvedel, že tam majú „ping-pongový“ stôl. To
bola definitíva, že musím ísť tam, keďže som si bez stolného tenisu
nevedel predstaviť život. Bol som tak skalopevne presvedčený, že som
si  prihlášku  na  iné  školy  nedával  a tým  spôsobil  nejednu  vrásku
rodičom. Spomínam si veľmi jasne, koľko úsilia ma stála príprava na
prijímacie pohovory, toľko som sa neučil ani na maturity. Stredná škola
mi dala pod vedením pani riaditeľky Pašiakovej asi najviac základu do
života  a nasmerovala  ma  tým  správnym  smerom.  Rovnako  som
strašne vďačný triednej  učiteľke pani  Štefánikovej,  ktorá bola mojím
vzorom pred aj  počas vedenia našej  triedy.  Keďže štúdium trvalo 5
rokov v relatívne malom kolektíve, moje najsilnejšie kamarátstva vznikli

práve tam a bol  som rád,  že mnohým som mohol  ukázať,  kde som
vyrastal a robiť im sprievodcu po tisovskom chotári. Počas tohto štúdia
som stihol  ešte  absolvovať dve letá  brigádami  v Anglicku,  kde som
uplatnil  a upevnil  svoju  angličtinu  a tiež  dvoma  letami  na  stáži  vo
Francúzsku,  kde  som  zúročil  tretí  jazyk  -  francúzštinu,  ktorý  ma
vyučovala pani Petricová a nemala to so mnou veru ľahké.
Po absolvovaní  strednej  školy moje kroky pokračovali  do Bratislavy,
kde  som  vyštudoval  manažérske  štúdiá  v obore  informačných
technológií. Spoznal som tam úžasných ľudí a nespočetné možnosti či
už v rámci  školy,  alebo mesta a preto som už vtedy vedel,  že mám
Bratislavu rád a s veľkou pravdepodobnosťou ju po skončení vysokej
školy neopustím. Hneď v prvom ročníku som rozmýšľal, ako by som

vedel najlepšie financovať štúdium a cestovať zároveň ako
splnenie túžby každého mladého človeka. S kamarátom sme
dali  hlavy dohromady a našli  sme príležitosť  brigády na 3
mesiace  počas  leta  v New  Yorku.  Bola  to  fantastická
skúsenosť,  nakoľko sme spoznali  nielen New York,  ale aj
veľa  rôznych  miest  v Amerike,  kam  sme  podnikali  výlety
počas pobytu. Bol som tak spokojný, že sme sa následne
vracali na tú istú brigádu počas leta v priebehu celej vysokej
školy.  V predposlednom  ročníku  som  následne  využil
príležitosť  na výmenný  študijný  pobyt,  čoho  som sa dosť
obával,  nakoľko  som  bol  odkázaný  úplne  na  seba
a odtrhnutý od všetkých, čo poznám na dlhú dobu. Severské
krajiny ma vždy fascinovali a preto som si vybral Fínsko, kde
sa mi nakoniec podarilo dostať a študovať tam dve prestížne
univerzity  paralelne.  Fínsko  samotné  je  kapitola  sama
o sebe,  poviem  len,  že  takú  rôznorodosť  ľudí  nikde

nezažijete  a napriek  obrovským  kultúrnym  rozdielom  všetkých
kamarátov  z celého  sveta  som  s nimi  v kontakte  dodnes  a môžem
takýto  typ  štúdia  budúcim  študentom  len  odporučiť. Po  ukončení
inžinierskeho štúdia som sa hneď zamestnal a zostal žiť v Bratislave.
A čo po nasledovalo po ich skončení?
Bratislavu  mám  rád  a preto  som  sa  rozhodol  aj  po  štúdiách  tam
pôsobiť.  Prvé  roky  po  škole  boli  akýmsi  krásnym  predĺžením
študentského života. S kamarátmi zo školy sme zdieľali byt, chodili do
práce a keďže sme nemali žiadne záväzky, veľa sme cestovali, chodili
na výlety v okolí aj v zahraničí a vzdelávali sa každý vo svojom obore.
Aj  vďaka  pracovným  povinnostiam  som  pokračoval  v cestovaní
a spoznal veľa nových krajín okolo celého sveta. Neskôr som opustil
bežný  pracovný  život  a momentálne  sa  venujem  vedeniu
konzultantskej firmy v oblasti informačnej bezpečnosti. Popri tom stále
rád športujem a rád trávim čas s priateľmi, hlavne v letnej sezóne.
Čo  napĺňa  Váš  život  v  súčasnej  dobe  a  aké  máte  plány  v
budúcnosti?
Som veľmi vďačný za včasné rozhodnutie presťahovať sa do domu pri
Bratislave, nakoľko som v dome vyrastal a aj keď bývanie v byte má
veľa  výhod  hlavne  v mladšom  a aktívnejšom  veku,  nenahradí  to
oddych na vlastnej záhrade alebo psychohygienou pri  údržbe domu,
ktorá  je  tak  podceňovaná  a zároveň  potrebná  pri  moderných
stresujúcich sedavých zamestnaniach. Zároveň bol pre mňa tento krok
naplňujúcim  aj  z dôvodu  založenia  rodiny.  Posledné  roky  si  najviac
užívam  mať  možnosť  tráviť  v kruhu  rodiny  s manželkou  Katkou
a synom Oliverom. K tomu nič viac ako čas nepotrebujete a dieťa vám
to vráti násobne. Do budúcnosti by som si preto prial viac času, menej
pracovnej vyťaženosti a hádam aj konečne viac možností stretávať sa
s blízkymi  a znovu  objavovať  krásne  miesta  z detstva  s rodinou,  či
starými rodičmi.
Ďakujeme za odpovede.                                                     Štefan Sabó

Spomienky Ing. Jána Greschnera na pracovníkov vysokej pece v Tisovci
Po štúdiách som dostal  umiestnenku do Tisovca k vysokej  peci 2.
septembra  1955,  kde  som nastúpil  do  zamestnania  ako  pomocný
majster  k  vysokej  peci  v  podniku  Švermove  železoarne  n.p.
Podbrezová - závod Tisovec.
V  štyridsiatych  rokoch  19.  storočia  bola  tisovská  vysoká  pec
najväčším producentom surového železa, tzv. erárneho komplexu v
Uhorsku. Železiarska výroba bola rozhodujúcim odvetvím Tisovca až
do 31. decembra 1965, kedy bola zrušená. Pec bola „sfúkaná“ až po
rozpor a zaliata vodou. Na peci viala čierna zástava. Posledný odpich
na vysokej peci  sa nekonal. Taviči vysokej pece ho odmietli urobiť.
Zahučala siréna a všetci sa sústredili spolu s rodinami na odlievacie
pole . Odstavenie pece dokončil odstavením parného dúchadla  Ing.
Ján  Greschner  .Posledná  osádka  (šichta)  sa  mu  podpísala  na
hutnícky klobúk, ktorý je uložený v Hutníckom múzeu v Podbrezovej.
Zbytok železa, ktorý ostal v nísteji možno vidieť ešte dnes (pozn. red.:
pred budovou SOŠ na Jesenského ulici). V jubilejných rokoch sa pri
ňom  stretávajú  bývalí  zamestnanci  ŠŽ  n.p.  Budem  spomínať  na
všetkých, s ktorými som sa v zamestnaní stretol.
Vo funkcii  vedúceho závodu či  vedúceho prevádzky : Ing.  Gavora,
Ing.  Cengel,  Ing,  Dedina,  Tibor  Podhorský,  Ing.  Pravotiak.
V prevádzke  sa  vystriedali  od  r.  1954  títo  inžinieri:  Ing.Bohumil
Samek, Ing.Ján Greschner, Ing.Marián  Kabát, Ing Ján Spodniak. 
THP pracovníci : Spech Július, Kriška Štefan, Grilli Vladimír, Gottlieb
Ľudevít,  Majtner  František  ,  Ridzoňová  Elena,  Ondrejková  Lýdia
(Krajčiová  Ľudmila),  Gandžalová  Oľga,  Kombošíková  Alžbeta,
Horvátová Patrícia, Mizeráková Viera.
Vrátnici:  Brťková  Oľga,  Ambróz  Ján,  Palider  Ján,  Hudec  Pavel,
Náglová Anna, Strelníková Emília, Krajčiová Helena.
Troskári: Hora František, Bohuš Július.
Majstri vysokej pece: Grilli Ladislav, Cimbalista Jozef, Polony Michal,
Ivan Jozef, Lazar Lán, Ragan Ondrej, Klincko Ján, Fabo František
Taviči:  Krajči  Anton,  Sekereš  Jozef,  Šverla  Anton,  Nemeth  Jozef,
Kuchta Ľudevít.
Vodári: Dianiška Miroslav, Palider Štefan, Bohuš František.
Železiari:  Demian  Pavel,  Šablatúra  Ján,  Trnavský  Ľudevít,  Rosiar
Rudolf,  Eller  František,  Michalides  Ján,  Sirota  František,  Žabka
Miroslav, Rosiar Ján, Zurec Ján, Krajči Vladimír, Gönder Rudolf, Ivan
Július.
Kychtiari:  Klincko  Ján,  Maťko  Ján,  Lipták  Ján,  Horanský  Marcel,
Pavlikovský Bartolomej, Horanský Ján, Strelník Miroslav, Huňa Ján,
Horvát Ľudevít, Palider Jozef.
Žeriavnici na magnetovom žeriave: Balog Ján, Gavalec Ján, Kriška
Emil.
Žeriavnici  na  troskovom  žeriave  :  Patalík  Milan,  Knapčok  Ján,
Markovič Albert.
Ohrievače  vetra  obsluhovali:  Vencel  Ján,  Sekereš  Viktor,  Ivan
František, Kriška Ján, Pekár

Peter, Schmidt Miroslav.
Kuriči v kotolni: Eremiáš František, Piecuch Ján, Kováčik Cyril, Ivan
Anton, Mihálik Rudolf,
Gavalec Jozef, Šotník Stanislav, Maťko Ján, Hudec Pavel.
Strojníci  v parnej  elektrárni  :Macuriak  Jozef,  Kršňavý  Jozef,  Štrba
František, Jurík Alexander.
Elektrikári:  Štrba Ján, Pardupa Ján, Horvíth Gustav, Kosmel Ignác,
Komloši Karol, Dianiška
Jaroslav, Trnavský Ján, Nosáľ Jozef, Kovalčík Jozef.
V  mechanickej  dielni  pracovali:  Šenkýr  Jozef  (majster),  Kuchta
Fridrich, Dianiška Štefan,
Grilli  Anton,  Nagel  František,  Jurčiak  Viktor,  Čepík  Štefan,  Čepík
Július, Trnavský Ján,
Kmeť  Štefan,  Cuninka  Ján,  Manica  Stanislav,  Ambróz  František,
Demian Ján, Valušek Ján,
Dianiška Pavel, Ďurčo Ján.
Parné  dúchadlo  obsluhovali  :  Krupa  Alexander,  Dianiška  Bohuš,
Stožek Jozef, Heinrich
František, Kováčik Ján, Ridzoň František.
Stolári: Nágel Dezider, Mizerák Juraj.
Mastičkárky: Macánová Zuzana, Belicová Mária, Macuriaková Anna,
Macuriaková Karolína,
Pardupová  Jolana,  Čipková  Anna,  Čipková  Katarína.  Grmanová
Mária.
Vážnici: Tokár Anton, Pardupa Albert, Gottlieb Anton, Vengrín Emil.
Majstri na rudnom dvore: Komora Július, Čundrelík Ladislav, Maťko
Ivan, Heitinger
Alexander, Štulajter Gejza.
Na parnej lokomotíve pracovali : Pardupa Lajo, Mikloš Jozef, Orban
Lajo, Šošovička Ján,
Ďuriš Ján.
Vsádzkári  na rudnom dvore boli  :  Demian Pavel, Adamčák Štefan,
Piecuch Rudolf, Jursa
František,  Mihálik  Július,  Polony  Lajo,  Sitarčík  Štefan,  Zázik  Ján,
Mihálik Ján, Caban
Štefan, Kopčáni Július, Struhár Pavel.
Skladníci:  Bobala  František,  Klement  Pavel,  Pardupa  František,
Homoľa Ján.
Laborant: Kováč Jozef.
Vzorkári:  Heinrich  Anton,  Ivan  Ján,  Horanský  Ladislav,  Krišková
Zuzana.
Ostatní: Krajčiová Jolana, Horanský Emil, Gašperík Ladislav, Caban
Samuel a ďalší...

Pozn. red.: Článok uverejňujeme na popud Jaroslava Pavlikovského,
st. Použili sme pôvodný text Ing. Jána Greschnera, ktorý nám zaslal
v novembri 2005 a je totožný s textom p. Pavlikovského.

Najväčšie tajomstvá a záhady
Už onedlho si pripomenieme ukončenie 2. svetovej vojny. Hoci druhá
svetová vojna skončila pred sedemdesiatimi siedmimi rokmi,  Tretia
ríša ostáva zahalená rúškom tajomstva. Autor historických kníh Milan
Zacha Kučera, držiteľ ocenenia za literatúru faktu 2013, závoj týchto
záhad  a  tajomstiev  poodhalil  na besede  v Mestskej  knižnici  A.  H.
Škultétyho v Tisovci 10. marca 2022. 
Náš hosť sa podelil o informácie týkajúce sa obrovského komplexu
podzemných,  ale  aj  povrchových  stavieb,  ktoré  sa  nachádzajú  v
Poľsku v pohorí  Sovie hory.  Každého, kto navštívi  túto  pohraničnú
oblasť, stavby a vlastne celá téma známa ako projekt Riese, doslova
uchvacuje. 
V lesnatom pohorí je na niekoľkých miestach rozmiestnený rozsiahly
komplex podzemných štôlní v rôznom štádiu rozpracovanosti. Celok
je známy pod krycím názvom Riese (v preklade – obor).  Výstavbu
vykonávala  organizácia  TODT,  ktorá  využívala  na  stavebné  práce
okrem civilných  a  nútene nasadených  robotníkov,  aj  niekoľko  tisíc
väzňov z koncentračného tábora Gross-Rosen. Odhaduje sa, že ich
počet  sa  pohyboval  v  rozmedzí  20.000  až  50.000  väzňov!  Podľa
niektorých bádateľov mal byť pravdepodobne celý štolový systém po
svojom  dokončení,  prepojený  do  jedného  celku.  K  tomu  však  do
konca  vojny  (pravdepodobne)  nedošlo,  a  rovnako  nikdy  nebola

dokončená  kompletná  betonáž  všetkých  objektov.  Väčšina  štôlní
jednotlivých (v súčasnosti dostupných) objektov je tak vykonaná iba v
hrubom  výlome,  s  čiastočnou  betonážou.  Výnimkou  by  malo  byť
vybetónované  dvojposchodové  podzemie  zámku  Książ,  o  ktorom
tradujú rôzne povesti.
Niektoré  časti  podzemia  sú  umelo  odstrelené  a  je  dôvodné
podozrenie, že vybrané časti  podzemia boli v úplnom závere vojny
zabetónované, zamurované alebo inak zamaskované.
Čo by teda Riese teoreticky mohlo byť?
    Ďalší z mnohých bunkrov Adolfa Hitlera…
    Komplex pre výskum a vývoj jadrových zbraní …
    Komplex  pre  výskum,  vývoj  a  výrobu  zázračných  zbraní
fašistického Nemecka …
Čo Riese naozaj bolo?
V  každom  prípade  nie  je  pochyb  o  tom,  že  komplex  Riese  bolo
obrovské,  rozsiahle  a  členité  stavenisko,  kde  sa  za  neľudských
podmienok využívala otrocká práca väzňov z celej Európy.
Besedu sme zorganizovali  v  rámci  projektu ČÍTAJÚCE MESTO 2,
ktorý z verejných zdrojov podporil Fond na podporu umenia.

Miroslava Kojnoková

Slávnostné oceňovanie sTOPa 2021
Dňa 18. marca 2022 sa v Banskej Bystrici konalo oceňovanie sTOPa
2021.  Vyhlasovateľom  a  tiež  organizátorom  ocenenia  je  Asociácia
krajských rád mládeže. Názov ocenenia sTOPa nesie v sebe myšlienku
zanechania stopy aktivitou, angažovanosťou, príkladom dobrej praxe v
životoch  mladých  ľudí  aj  celej  komunity.  Poslaním  ocenenia  je
zviditeľniť a upozorniť verejnosť na výnimočných ľudí a subjekty, ktoré
svojou  prácou  pomáhajú  vytvárať  pozitívne  prostredie  pre  život
mládeže  v  každom  kraji  Slovenska  svojim  aktívnym  občianskym  a
ľudským prístupom.
Ocenenie sa udeľuje v 6tich kategóriách.  Jednou z nich je kategória
aktívny mládežník, kde bola nominovaná žiačka 4. B Barbara Švajková.
Aktívny mládežník je mladý človek, ktorý sa zaujíma o verejné veci a

aktívnu  participáciu,  je  osobnosťou  regiónu/kraja  a  hodnotovým
príkladom  pre  rovesníkov,  aktívne  spolupracuje  s  organizáciami  a
inštitúciami, je motiváciou mladých ľudí a svojím nadšením a zápalom
pre  dobro  mladých  ľudí  pomáha  vychovávať  a  formovať  ďalšie
generácie v záujme o aktívny život a participáciu v komunite/škole. 
Za rok  2021 bolo  nominovaných  9  mládežníkov.  Bajka  uplynulý  rok
viedla  ako  líderka  dobrovoľnícky  tím Show your  talent  Academy na
našej  škole.  Okrem  iného  je  aj  skvelou  animátorkou  v  organizácii
STAGEMAN  Slovensko,  aktívne  im  pomáha  na  marketingovom
oddelení  a  prostredníctvom  svojho  instagramu  pravidelne  šíri
príležitosti  a  možnosti  pre  mladých  ľudí  v  banskobystrickom  kraji.
Získala ocenenie v podobe osvedčenia a tiež sladkú odmenu k tomu.
Tešíme  sa,  že  aj  v  našej  malej  škole  vychovávame  úžasných
mládežníkov.                                   riaditeľstvo školy, foto: archív SOŠ
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Ako sa pozeráme na súčasný svet,
ktorý  sa  podstatne  zmenil  a takto  nám  vstúpil  do  našich  životov.
Návrat  do  normálu,  ktorý  sa  zdal,  že  bude  realitou,  nám  uniká.
Pandémia si vypomáha novou mutáciou, nechce sa vzdať svojej moci
a naďalej si vyberá ľudskú daň.
Akosi sme si to prestali všímať, čo nie je dobre. Prednosť v našom
pohľade má zatiaľ vojnový konflikt, utečenci. Desivé obrazy zničených
domov a ľudských osudov, to sú obavy, ktoré sa vkrádajú do nášho
myslenia  vo  forme  strachu.   Každý  z  nás  inakšie  vníma  vojnové
udalosti, ktoré sú síce  dosť ďaleko od nás, ale obava, čo bude ďalej,
sa  zatiaľ  usídlila  na  Slovensku  v ľuďoch.  Politici  si  asi  celkom
neuvedomujú,  že  svojim  konaním nám  servírujú  strach,obavy,  aby
ospravedlnili svoju neschopnosť nájsť riešenia pre ustanovenie mieru.
Akákoľvek vojna  je drahá,
vždy ju musí niekto zaplatiť, v tomto prípade my všetci. Doteraz to ide
ešte zotrvačnosťou, všetkého je dosť, tovaru, energií. Len je to čoraz
drahšie. Tisovec a Rimavská Píla sú  mimo migračného záberu. Ak
bude vojnový konflikt pokračovať, zasiahne to aj tento región. Máme
tu len málo Ukrajincov.
Čaká  nás  problém  s integráciou  ľudí,  cudzincov  do  našej  kultúry
a životného štandardu, na ktorý sme si zvykli a sme s ním spokojní.
Udržať súčasnú životnú úroveň bude celospoločenský problém, ktorý
sa  môže  vyhrocovať.  Vo  vzťahoch  a konaní  ľudí  to  začíname
pociťovať už teraz. Môže sa to prejaviť v náraste chudoby. Skromnosť
a hľadanie rezerv nastupujú do rodín a osobnej ekonomiky. 

Súčasnosť nám vytvára základ pre budúcnosť 
a tu  môže  byť  dôležitým  faktorom  naša  samospráva,  poslanci
a mestský úrad.
Je  ešte  čas  sa  pripraviť.  Kľúčom  k úspechu  je  vždy  ekonomika,
úroveň služieb, bezpečnosť. Poslanci zvolili nového veliteľa mestskej
polície,  stal  sa ním Ján Vengrin,  tak tu máme, dúfam, po starosti.
Hlavným bodom marcového rokovania poslancov bolo predstavenie
zredukovanej zonácie  Národného parku Muránska planina. Riaditeľ
národného  parku  Ján  Šmídt  pripomenul,  že  sa  vraciame
k pôvodnému rozsahu,  ale  budeme tu mať  ešte chránené územia,
Tisovský  kras  a časť  toku  Rimavy.  Len  nebol  prezentovaný  zámer
dobudovania  infraštruktúry,  čo  by  bolo  vhodné.  Máme  tu  skvosty
prírody, ale vidieť ju, navštíviť, to je „zážitok“. Prístupové cesty dajú
zabrať  návštevníkom  a hodila  by  sa  aj  kanalizácia  v Hámre.  Plán
obnovy by tu našiel hocikoľko priestoru. Poslanec Ľubomír  Bagačka
konštatoval, že sa tento región “prepadá“ na cestu chudoby. Aj toto
patrí k súčasnému pohľadu na svet, v ktorom žijeme.
Inflácia nám klope na dvere
Ceny potravín  a energií  sa budú zvyšovať. Tisovec a Rimavská Píla
boli nedávno monopolom v produkcii zemiakov. Teraz nám ich pestuje
Poliak.  V šesťdesiatych  rokoch  minulého  storočia  sme  si  zvalili
miestnu  elektráreň,  gáter,  mlyn,  hodili  by  sa.  Asi  nám treba začať
trocha cúvať naspäť do vízie prosperity. Tá Obnova, čo je možno na
dosah z Európskej únie, by sa nám sakramentsky zišla.

Vladimír Pašiak

Čítajúce mesto 2 - Herci v školských laviciach
Herci – boli a stále sú miláčikmi múz a majú tisícky obdivovateľov. Ich tváre poznáme z divadelných
dosiek, filmového plátna, z televíznej obrazovky, ich hlasy znejú v dabovaných filmoch...  Čo je však
menej známe, je ich cesta za touto profesiou.
Výstava „Herci v školských laviciach“ predstavuje popredných hercov Slovenského národného divadla -
od tých skôr narodených až po najmladšiu hereckú generáciu – z menej známej stránky: z rokov ich
vlastného školovania, štúdia, prípadne z vlastnej učiteľskej práce. Podobne ako my všetci, i oni museli
prejsť školskými lavicami, zažívali svoje žiacke a študentské strasti a radosti, zo školskej tried viedli ich
kroky nakoniec  k  umeleckému majstrovstvu,  hereckej  profesii.  Prostredníctvom výstavných panelov
vypovedajú o svojich žiackych a školských rokoch, spomínajú na svojich učiteľov, zamýšľajú sa nad tým,
čo im škola dala do vienka ako ľuďom i ako umelcom.
Zaspomínali  si  Ladislav Chudík, Mária Kráľovičová, Štefan Kvietik, Soňa Valentová, Dušan Jamrich,
Štefan Bučko, Maroš Kramár, Jozef Vajda, Zuzana Fialová, Ľuboš Kostelný, Táňa Pauhofová.
Výstava je  prístupná v  Galérii  MsKS počas pracovnej  doby knižnice do 22.  apríla  2022.  V prípade
záujmu sa ohláste v knižnici. Výstava je doplnená archívnymi školskými pomôckami a učebnicami. Tak
nech sa páči - poďte si i Vy zaspomínať na svoje školské časy.
Výstava je zorganizovaná ako súčasť projektu ČÍTAJÚCE MESTO 2, ktorý z verejných zdrojov podporil
Fond na podporu umenia.

Miroslava Kojnoková

Ukrajinci u nás
Milí Tisovčania, náš Evanjelický cirkevný zbor sa v spolupráci s naším
mestom a jednotlivcami  zapojil  do  pomoci  Ukrajincom aj  v podobe
dočasného ubytovania. Nás všetkých to stálo nemalé úsilie vybaviť
všetky  náležitosti,  ktoré  k tomu  patria.  Od úradov  až  po  potraviny
a oblečenie. Veľmi pekne ďakujem za všetku pomoc vedeniu mesta,
pracovníčkam  na  mestskom  úrade,  občianskemu  združeniu
Pomocnica  a v neposlednom  rade  aj  jednotlivcom,  ktorí  poskytli
ubytovanie alebo sa zapojili do zbierky pre ľudí v núdzi. Verím, že sa
pri našej obetavej práci naplnili slová Pána Ježiša: Lebo hladný som
bol, a dali ste mi jesť; bol som smädný, a dali ste mi piť; prišiel
som ako cudzinec, a prijali ste ma. (Mt 25, 35)
Stretol  som  sa  s výčitkou,  že  jedna  ukrajinská  rodina,  ktorá  bola
v našom meste  iba  dočasne,  prišla  na  „drahom aute“.  Jednalo  sa
o auto  strednej  triedy.  Rozhodne  nebolo  luxusné.  Ukrajincov,  ktorí
mali prísť, sme si zrejme predstavovali ako otrhaných ľudí, na hranici
absolútnej chudoby, možno dokonca aj na hranici gramotnosti. Opak
však bol pravdou. Prišli k nám ľudia zo strednej vrstvy. Pracovali ako
napríklad  predavač  a  sekretárka.  Keď  si  založili  rodinu,  zobrali  si
hypotéku a kúpili si vlastný byt. Po čase, keď sa už usadili, si kúpili aj
nové auto. Znie nám to trošku povedome?
Vojna si ľudí nevyberá. Jej obete vyzerajú častokrát práve ako my.
Našou  predstavou  ľudí,  ktorí  sú  na  tom  výrazne  horšie,  možno
maskujeme skutočnosť, že niečo podobné sa môže stať aj nám. Nie
je  príjemné žiť  s takýmto  vedomím. Boli  by pri  nás  osobne takéto
výčitky  namieste?  Tí  Tisovčania  si  nezaslúžia  pomoc,  lebo  mali
vlastný byt, vlastné auto, nezarábali minimálnu mzdu, atď.
Zaslúžia si teda našu pomoc Tisovčania na okraji spoločnosti? K tejto

pomoci  by mnohí  z nás iste  tiež vedeli  povedať  svoje.  Komu teda
máme pomáhať? Kto si to podľa nás „zaslúži?“ Len my, lebo my tiež
nemáme  dosť  peňazí?  Sväté  Písmo  nás  učí:  Milovať  budeš
blížneho ako seba samého. (Mt 22, 39b) Blížny je ten, kto potrebuje
našu lásku a je to každý, kto ju potrebuje. Aj človek zo strednej vrstvy
utekajúci pred vojnou. Aj Tisovčan na okraji spoločnosti.

Mgr. Filip Púpala, evanjelický kaplán

V nadväznosti  na  článok  brata  kaplána  si  redakcia  overovala  na
mestskom úrade,  koľko Ukrajincov máme v meste prihlásených na
pobyt.  Odpoveď nám poskytla  naša  nová kolegyňa Mgr.  Veronika
Kobyljaková, referentka sociálneho oddelenia, ktorá uviedla, že medzi
nami žije osem Ukrajincov, a to štyri ženy, jeden muž a tri deti..

Mestský úrad ďakuje za nezištnosť všetkým občanom, ktorí 
pripeli do zbierky pre Ukrajinu:
Eva  Svinčiaková,  Andrea  Čomborová,  Roman  Gavalier,
Miroslava  Kochanová,  Hajnálka  Vargová,  Igor  Murtín,  Miška
Štrbová, Ing. Jaroslav Hecko, Drahomíra Krišková, Miroslava
Brndiarová,  Jaroslav  Bálint,  Miroslav  Guzma,  Rodina
Spišiaková,  r.  Dušana  Krišku,  Anna  Antalová,  p.
Hampachelová,  Martina  Vrábľová  a Vladimír  Vrábeľ,  p.
Bitalová,  Ján  Belica,  Zdenka  Šupková,  Artur  Ciepielski,  Eva
Manicová,  Vlasta  Kekeňáková,  Katarína  Cabanová,  Danka
Slabejová

VÝKUP PAPIERA V MESTE TISOVEC / APRÍL 2022
Firma Brantner Gemer s.r.o. Rimavská Sobota a mesto Tisovec oznamuje obyvateľom, že zber papiera sa uskutoční výmenou
za toaletný papier, kuchynské utierky alebo hygienické vreckovky na nasledovných stanovištiach a to v uvedených termínoch:

2. termín – 22. apríl 2022 – PIATOK  
12:00 – 12:20 – ul. Partizánska / na parkovisku pri RZP
12:25 – 12:45 –  ul. Partizánska / pri Srdiečku
12:50 – 13:10 – ul. Hviezdoslavova / na parkovisku oproti SAD
- Rimava
13:15 – 13:35 – ul. Hviezdoslavova / pri RD č.1105 - Slávča
13:40 – 14:00 – ul. Muránska / pod železničným mostom

14:05 – 14:25 – ul. Francisciho 804 / na parkovisku
14:30 – 14:50 –  ul. Jesenského / pri garážach
14:55 - 15:15 -  ul. Štefánikova 955 / pri kotolni
15:20 – 15:40 – Rimavská Píla / pri kultúrnom dome
15:45 – 16:00 – Rimavská Píla / pred materskou školou

Zbierajú sa noviny, časopisy, knihy bez textilnej väzby. Je potrebné, aby bol papier zviazaný!! 
Kartón sa odovzdáva  po dohode s výkupcom. 

Kontakt – p. Varga 0904 645 645
Ulicami bude prechádzať biela dodávka s logom Brantner. Ak nevyhovuje daný termín, prosím kontaktovať MsÚ Tisovec.   

     email : brantnergemer@brantner.sk

Tisovské cencúle
Nie, nejdem písať o tých nad
Tisovcom smerom na Brezno
pred  Bánovom  na  ľavej
strane  cesty.  Vyskytujú  sa

síce na ľavej strane   cesty z
Tisova  do  Brezna,  ešte
trochu skôr a to v mesiacoch
september  až  jún  -  áno,
chcem  vám  priblížiť  ľudí,
ktorí,  ako  sami  o  sebe
hovoria,  vyznávajú  zdravý

životný štýl. V ich prípade ide o otužovanie. Podľa kronikárky tohto
spolku sa všetko začalo výhrou v tombole divadelného bálu. Jednou z
cien  bola  možnosť  ponoru  v  ľadovej  vode Kurinca  so  Sobotskými
ľadovými medveďmi v Rimavskej  Sobote.  Stalo  sa tak 20. januára
2018,  keď  manželia  Kojnokovci  prvýkrát  okúsili  blahodárne  účinky
chladnej vody a potom už neprestali.  Postupne pribrali do partie aj
ďalších  ľudí  a  tak  sa  19.  septembra  2020  zúčastnili  ponoru  v
zatopenom lome Baba. Skupina hľadala možnosti otužovania sa v čo
najbližšom okolí. Vyskúšali napr. po dažďoch potok na Zbojskách, no
nakoniec objavili  ideálne miesto takpovediac "rovno pod nosom" v
potoku  Furmanec  v  spáde  pri  Kordových  lúčkach.  Stalo  sa  ich
domovským sídlom,  ktoré postupne zveľaďujú,  upravujú  a udržujú.
Okrem dvoch pravidelných ponorov týždenne usporadali  opekačku,
nočný  ponor,  spoločné  ponory  s  Revúckymi  vločkami,  Sobotskými
ľadovými  medveďmi.  Absolvovali  aj  spoločný  Mikulášsky  ponor  s
Revúčanmi v rybníku v Gemerskej Teplici.

Spomedzi  zaujímavých  informácií,  ktoré  som  získal  od  kronikárky
Zuzany Karasovej  (za  dva  roky absolvovala  80  ponorov)  vyberám
aspoň niektoré:
- teplota vody vo Furmanci v období kúpania má +1 až +5°C,
- 9.1.2022 sa spoločného ponoru zúčastnilo 25 ľudí
- ponor sa konal aj vo vyvieračke pri jaskyni Bobačka
- mimoriadne chladno bolo pri kúpaní 23.1.2022: vzduch: -13°C, voda
1,7°C, vo vode sa dalo vydržať maximálne 3 minúty, inak sa odporúča
1-15 minút individuálne

Štefan Sabó

Naša študentská firma,
ktorá  nesie  názov  Fragment,  sa  zaoberá
výrobou  ochuteného  medu  prírodnými
ingredienciami  a  peľom,  ktorý  získavame  od

miestnych včelárov. Naším cieľom je podporiť
zdravý  životný  štýl  užívateľov  a nezabúdame
ani na ekológiu.  Med ako produkt používame
denno denne ako sladidlo, je značne zdravšiou
voľbou.  Medzi  naše  doterajšie  úspechy  patrí
umiestnenie sa na 2. mieste na on-line veľtrhu
v  Hradci  Králove,  v  ktorom  sme  predstavili
svoju prezentáciu. Taktiež sme sa umiestnili na
2.  mieste  na  veľtrhu  v  Hradci  Králové  za
najlepší  stánok  na  trhu.  Vnímame  naše

úspechy veľmi pozitívne a veríme, že sa budeme naďalej posúvať vpred. Náš pracovný tím
je rozdelený na štyri oddelenia, ktorými sú oddelenie marketingu, výroby, financií a ľudských
zdrojov.  Celú  firmu  tvorí  dokopy  20  členov  vrátane  4  viceprezidentov.  Hlavou  všetkých
oddelení  je  naša  prezidentka  Liliana  Kurtíková.  Každé  jedno  oddelenie  má svoju  náplň
práce.  Oddelenie  ľudských  zdrojov  má  na  starosti  organizáciu  zájazdov,  spoločenských
podujatí  a  rôznych  športových  akcií.  Marketing  je  oddelením,  ktoré  sa  stará  o  program
predaja výrobkov, vymýšľa reklamnú kampaň, propaguje náš produkt a taktiež má na starosti
sociálne siete. Ďalej tu máme opäť dôležitý tím, a ten má na starosti financie. Informuje nás
o tom, čo si môžeme finančne dovoliť a čo nie. Pripravuje finančné správy, prostriedky a
predovšetkým zisťuje,  či sa približujeme viac k zisku alebo strate. Posledným, tiež veľmi
dôležitým oddelením, je oddelenie výroby. Má na starosti proces výroby a dodanie všetkých
potrebných ingrediencií. Precízne prehodnocuje ponuky a kvalitu materiálov, aby sa tak náš
produkt mohol rozvíjať tou najlepšiu cestou. To sme my, firma Fragment.

Produkty študentskej firmy Fragment si môžete zakúpiť do 31.5.2022 
na sociálnych sieťach @fragment_egt, Fragment EGT,

alebo na webovej stránke firmy https://www.fragment-egt.sk/
Laura Stožeková


